
   فرزین  ماندگار  
كتاب » روایت ناتمام « نوشته رضا رسولي 
به شهيد سرلشكر خلبان منصور ستاري 
از فرمانده�ان ني�روي هوای�ي ارت�ش 
جمهوري اس�امي ای�ران مي پ�ردازد. 
این كتاب حاصل گفت وگوي نویسنده با 
خانواده، دوستان و همرزمان فرماندهان 
نيروي هوایي ارتش جمهوري اس�امي 
ایران است كه انتشارات روایت فتح آن 
را در س�يزدهمين جلد از مجموعه »از 
چشم ها« ي خود منتشر كرده است. براي 
همين به سراغ رضا رس�ولي رفتيم تا او 
برایمان از مراحل نوشتن این كتاب بگوید.

     
 چه شد كه به سراغ این موضوع 
رفتيد یا به تعبير دیگر نوشتن 
در م�ورد ش�هيد س�تاري را 
خودتان انتخاب كردید یا به شما 

پيشنهاد شد؟
در عرصه نويسندگي عموماً آدم ها به سراغ 
موضوعات مي رون��د اما اگر اي��ن عرصه با 
مسائل اعتقادي آميخته شود به نظرم اين 
افراد هستند كه براي نوشتن از سوي سوژه 
انتخاب مي شوند؛ من فكر مي كنم » روايت 
ناتمام « به سراغم آمده و روزي معنوي ام بود 
كه در ميان فرماندهان متعدد شهيدي كه 
داريم توفيق پيدا كردم زندگي نامه شهيد 
دانشمند منصور ستاري را بنويسم. از اين 
حيث با اينكه در ظاهر نوش��تن اين كتاب 
پيشنهاد انتش��ارات روايت فتح بود اما در 
باطن به نظرم لطف شهيد شامل حالم شد تا 

بتوانم پيرامون ايشان كتابي را بنويسم. 
تحقيق كتاب به چه صورت بوده 
اس�ت؟ ب�راي نوش�تن » روایت 
ناتمام « سراغ چه منابعي رفتيد؟

كتاب هاي روايت فت��ح غالباً به اين صورت 
است كه يك گروه كار تحقيق و جمع آوري 
مستندات پيرامون سوژه را انجام مي دهند 
و مصاحبه هاي لازم را مي گيرند، پس از اين 
مرحله، مستندات به نويسنده داده مي شود 
تا بر اس��اس آن كار نگارش كتاب ش��روع 
شود. در زمينه اين كتاب هم چنين روندي 

طي شد، يعني دوستاني زحمت تحقيق و 
مصاحبه در مورد شهيد را كشيدند و بنده 
آن را با زبان ادبيات نوشتم. فقط در بخش 
اول كتاب كه همان زندگي نامه خودگفتار 
شهيد است، مصاحبه اي كه استفاده شده در 
زمان حيات از ايشان گرفته شده و طبيعتاً 

محصول كار روايت فتح نيست. 
 ای�ن مصاحب�ه اي ك�ه به آن 
اشاره كردید جایي هم منتشر 

شده بود؟
نه اين مصاحبه جايي منتش��ر نشده بود. 
ظاهراً در همان هنگام دوستاني از حوزه 
هنري به محضر شهيد رسيده بودند و از 
ايشان در سلسله جلساتي مصاحبه هايي 
پيرامون زندگي شان تهيه مي كردند كه 
اين مصاحبه ها به دليل ش��هادت ايشان 
ناتم��ام مي ماند و ما در اي��ن كتاب از آن 

استفاده كرده ايم. 
اس�م كتاب هم برگرفت�ه از این 

مصاحبه هاي ناتمام است؟
پيش��نهاد من براي نام كتاب » آس��مان 
روزي « و براي فصل اول » روايت ناتمام « 
بود اما مس��ئولان محترم انتش��ارات به 
اين جمع بندي رس��يدند كه اين نام ها بر 
عكس استفاده شوند كه همين گونه نيز 
شد و البته اسم خوبي هم است و با كتاب 

تناسب خوبي دارد. 
در اس�تفاده از مصاحبه ه�ا در 
كتاب، تغيير خاصي در محتوا یا 

لحن و كام داده شده است؟
من به اين مصاحبه ها به ويژه مصاحبه شهيد 
ستاري شيوه روايت خودگفتار دادم كه در 
خوانش مكتوب جذابيت ها و شاخصه هاي 
لازم را داشته باش��د. در واقع اين متن يك 
مصاحبه مطبوعاتي نيست بلكه تلاش كردم 
با استفاده از اين ماده خام، يك متن ادبي و 
قابل قبول از زبان شهيد والامقام تهيه كنم. 
البته جذابيت ها و شيوايي هاي متن از خود 
ش��هيد و بيان ايشان اس��ت اما كار من به 
عنوان نويسنده اين بود كه متن مصاحبه 
را منقح و خوش خوان و متناسب با قالب 

اين كتاب كنم. 

در مورد همسر شهيد نيز همين روند طي 
شد. يعني مصاحبه گرفته و پياده شد، بنده 
هم س��عي كردم با يك تم رواي��ي و نظم و 
انسجام بخشي به بخش هاي مختلف آن را 
با پايبندي كامل به گفتار و سخنان ايشان، 
تنظيم و به شكل روايي عرضه كنم. همين 
روند در خصوص بخش خاطرات همرزمان 

شهيد ستاري نيز طي شد. 
اين توضيح را در مورد برخي مجموعه آثار 
روايت فتح بايد بدهم كه نويسنده نمي تواند 
تخيل كند و بايد واقعيت را فقط بيان كند 
به همين دليل گفتار مصاحبه ش��ونده در 
بسياري اوقات از زيبايي هاي ادبي و شيوايي 
خالي است. به بيان ديگر نويسنده جواهري 
را در اختيار دارد كه در بين سنگ هاي ديگر 
پنهان ش��ده و موظف است با اس��تفاده از 
مهارتش اين جواهر را جدا كرده و به خوبي 

در برابر چشم قرار دهد. 
حجم مصاحبه هایي كه به ش�ما 
داده شد به همين اندازه اي است 

كه در كتاب مي خوانيم؟
نه بيش��تر از اين بود. همسر شهيد، سركار 
خان��م حمي��ده پياه��و خودش��ان دبير 
بازنشسته اند و انسان فرهيخته اي هستند 
به همين دليل شيوايي بيان، دوري از حشو 
و تناس��ب توصيفات و توضيحات ايش��ان 

خيلي در كار به ما كمك كرد. 
در مورد همرزمان ش��هيد ما با دو مسئله 
مواجه بوديم، يكي كهولت س��ن برخي از 
اين افراد كه باعث ش��ده ب��ود خاطرات را 
به ص��ورت پراكنده يا مبهم بي��ان كنند يا 
اينكه برخي از اين بزرگواران اينقدر درگير 
ملاحظات حفاظتي بودند كه به س��ختي 
مي ش��د از بين سخنانش��ان نكت��ه خوبي 
اس��تخراج كرد. در همين جا من خواهش 
مي كنم از عزيزان و ب��زرگان نظامي كه در 
عرصه تاريخ شفاهي اگر بنا دارند ورود كنند 
س��عي را بر اين بگذارند كه در گفت وگو با 
محققين شفاف و جامع س��خن بگويند تا 
براي آيندگان مستندات قابل اتكا و خوبي 
بر جا بماند نه مسائل مبهم و غيرشفاف كه 

باعث سردرگمي بيشتر خواهد شد. 

مثلًا يك مصاحبه 80 صفح��ه اي يكي از 
همرزمان عزيز شهيد ستاري به بنده داده 
شد اما در نهايت با سختي توانستم هشت 
صفحه مطل��ب قابل طرح در كت��اب از آن 
استخراج كنم كه واقعاً كار زمان گيري بود. 
با این حس�اب آی�ا مصاحبه اي 
هم بوده كه كاً اس�تفاده نكرده 

باشيد؟
نه به هيچ وجه. من تمام تلاش��م را كردم 
هر ماده خامي كه انتش��ارات در اختيارم 
مي گ��ذارد را پ��رورده و اس��تفاده كنم و 
همانطور ك��ه گفتم جواه��رات را از ميان 
سنگ ها استخراج كرده و در كتاب بياورم. 
از اين حيث هيچ مصاحبه اي كنار گذاشته 
نشده، ممكن است به جهت خوشخوان و 
ادبي شدن كوتاه شده باشد اما به هيچ وجه 

حذف نشده است. 
 چقدر براي ن�گارش كتاب زمان 

صرف كردید؟
نگارش كتاب پن��ج ماه زمان ب��رد. حدود 
پنج ماه وقت گذاش��تم كه س��ه ماه از آن 
كاملاً پيوسته بوده و تقريباً هر شب مشغول 
نوش��تن بودم، م��دت زماني ه��م صرف 
بازنويس��ي، ويراس��تاري و بررسي توسط 

مشاور و اين قبيل موارد شد. 
در ط�ول زم�ان ن�گارش كتاب 
با خانواده ش�هيد ه�م صحبتي 

داشتيد؟
علاقه داش��تم اين كار را انج��ام دهم اما 
متأسفانه ميسر نش��د مثلًا خيلي تلاش 
كردم ب��ا دكتر س��ورنا س��تاري، فرزند 
ش��هيد س��تاري كه اكنون معاون علمي 
رئيس جمهور هس��تند ديداري داش��ته 
باشم و در مورد پدرش��ان صحبت كنم، 
چندين بار هم براي گرفتن وقت ملاقات 
تلاش كردم اما دوستان روابط عمومي آن 
نهاد به بنده گفتند آقاي دكتر سرش��ان 
شلوغ است و در نتيجه هيچ وقت ملاقاتي 

به بنده براي اين مسئله نرسيد. 
شما پيش از نگارش كتاب هم با 

شهيد ستاري آشنا بودید؟
من در دوران كودكي دوست داشتم خلبان 
شوم وقتي بزرگ شدم سربازي ام در نيروي 
هوايي افت��اد. اين آرزويي كه داش��تم در 
بزرگسالي به يك توفيق فاخر بدل شد و آن 
هم نوشتن كتاب پيرامون فرمانده دانشمند 
و شهيد نيروي هوايي ارتش يعني شهيد 
منصور ستاري. پيش از نگارش كتاب هم 
در مورد ايش��ان كتاب، مقاله و مصاحبه 
خوانده ب��ودم و چهره معص��وم، مثبت و 
پر انرژي شهيد ستاري را هميشه دوست 
داشتم اما وقتي كه كتاب را مي نوشتم غرق 

در لذت و شادي شدم. 
ویژگي خاصي از ش�هيد، توجه 

شما را به خود جلب كرد؟
بل��ه، بي ادعا بودن ايش��ان در عين مقام و 
دانش بالايي كه داش��تند. هم در ظواهر 
هم در رفت��ار و گفت��ار و س��بك زندگي 
ايش��ان ادعايي نمي بينيم با اينكه ادعاي 
ايدئولوژيك نداشت اما مردي عميقاً معتقد 
بود كه براي اعتقاداتش جانانه كار كرد و در 

نهايت به شهادت رسيد.
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 مصاحبه منتشرنشده اي از شهيد  ستاري 
در »روايت ناتمام « آمده است

رضا رسولي نویسنده »روایت ناتمام«:

شهيد ستاری در عين برخورداری از مقام و دانش بالا، بی ادعا بود

   معصومه طاهري
اين روزها تقريباً دني��اي مجازي تمام خانه ها 
را فتح ك��رده و با ابزارهاي جدي��د تلفن هاي 
همراه به حريم شخصي تك تك افراد راه يافته 
اس��ت. همين موضوع باعث ش��ده تا انحصار 
رسانه هاي بزرگ دنيا اعم از رسانه هاي مكتوب 
و تصويري شكسته شود. قدرت فضاي مجازي 
تا جايي اس��ت كه حتي دولت ها و كش��ورها 
روي زيرس��اختارهاي محبوب م��ردم مانند 
فيس بوك، توييت��ر و ش��بكه هاي اجتماعي 
سرمايه گذاري كلان مي كنند تا بتوانند در اين 

اثرگذاري جهاني سهيم باشند. 
اما در اين زمينه تصوير ح��رف اول را مي زند. 
از قديم متخصصان روانشناسي رسانه معتقد 
بودند كه يك تصوير به اندازه هزار كلمه قدرت 
اثرگذاري ب��ر مخاط��ب دارد. واقعيت امر هم 
همين اس��ت، با يك تصوير مي توان احساس 
انزج��ار، محبت، ت��رس يا ق��درت را در ذهن 
مخاطب ايجاد كرد. با يك تصوير شما نظرتان 
نسبت به گروه فكري يا جرياني مثبت يا منفي 
مي شود به همين خاطر هم عمدتاً براي القاي 
مفاهيم از تصوير كمك گرفته مي ش��ود تا برد 
تأثيرگذاري بيشتري در اذهان عمومي داشته 
باشد. اينجاست كه هنر خود را نشان مي دهد و 
اهميتش بيش از پيش نمود پيدا مي كند؛ شايد 
به صراحت بت��وان گفت تلفيق هنر و رس��انه، 
تلفيقي وحشتناك اس��ت كه اگر ابزار هنر در 
جهت منفي اس��تفاده شود بس��يار خطرناك 
خواهد بود اما اگر هن��ر در جهت مثبت و بيان 
حق و حقيقت باشد و بتوانيم از آن بهره درست 
ببريم، قدم هاي بزرگي را براي تفهيم موضوعات 
مختلف به جامعه جهاني مي توان برداشت. در 
اين راس��تا يكي از مؤثرترين و كاربردي ترين 
هنرها در فضاي مجازي ام��روز هنر كاريكاتور 
است؛  كه در آن صفات و خصوصيات بارز فرد يا 
شيء، به نحوي اغراق آميز، مضحك و غير طبيعي 

به تصوير كشيده مي شود. 
 كاريكاتور هنري اس��ت كه قدمت��ي به اندازه 
رس��انه هاي مكتوب دارد اما با ظه��ور و بروز 
فضاي مجازي بيشتر ديده مي ش��ود. قبل از 
آن نيز هنر كاريكاتور در رس��انه هاي مكتوب 
مانند روزنامه ه��ا از چنان قدرت��ي برخوردار 
بود كه حتي برخ��ي دولت ها ب��راي مقابله با 
كاريكاتوريست ها به اقدامات عملي وحشتناكي 
دست مي زدند. در برخي كشورهاي ديكتاتور و 
مستبد شايد امري عادي باشد اما برنامه ريزي 
و اجرايي كردن ترور يك كاريكاتوريست مانند 
ناجي علي كاريكاتوريست مشهور فلسطيني 
نش��ان داد كه كاريكاتور يك ق��درت با زباني 
بين المللي است، هنري كه توانايي تأثيرگذاري 
جهاني دارد و حالا موفق شده به طور گسترده 

در فضاي مجازي نقش و رنگ بيش��تري پيدا 
كند. س��عيد صادقي كاريكاتوريس��ت معتقد 
اس��ت: »اين هنر به قدري قدرتمند و اثرگذار 
اس��ت كه مي تواند چند پيام را در يك تصوير 
به مخاطب منتقل كند و مجموعه هنري كه 
در كاريكاتور نهفته شده است، مي تواند پيام 
را برس��اند. اغلب هنرها مانند نقاشي، تئاتر و 
سينما يا هر هنر ديگري خيلي زمان مي برد، 
ممكن اس��ت نيرو و متريال زي��ادي بخواهد؛ 
در حالي ك��ه كاريكاتور، 95 درص��د پيام را با 

كمترين وسيله به راحتي منتقل مي كند.«
اواسط دهه80 در ابتكاري جالب در ايران كه 
از قدرت هاي كاريكات��ور دنيا از نظر ظرفيت و 
توانايي هاي كاريكاتوريست هاي خلاق محسوب 
مي شود اولين جشنواره كاريكاتور هولوكاست 
به عنوان پاشنه آشيل غرب برگزار شد؛ چراكه 
در دنياي غربي كه ادعاي آزادي بيان به همه 
اشكال حتي اشكال حيواني را داراست؛ به هيچ 
عنوان ماجراي هولوكاس��ت را برنمي تابد. آن 
هم ماجرايي كه برخ��ي تاريخ دانان در صحت 
و س��قم عناصرش ترديد دارند اما بااين وجود 
جاي تحقيق و تفحص منطقي در آن نيس��ت 
و به يك تابوي وحشتناك تبديل شده است تا 
جايي كه عده بسياري از محققان و دانشمندان 
مانند روژه گارودي به جرم تحقيق در اين رابطه 
زنداني و محكوم ش��ده اند. اما جشنواره هنري 
هولوكاست در حركتي جالب اين تابوي سياه 
متحجرانه را در دنياي مدرن و متمدن شكست 
و به دنياي كاريكاتور كش��اند و اين س��ؤال را 
مطرح كرد كه اصلًا چرا بايد هولوكاس��ت يك 
تابو باش��د؟! چرا اجازه تحقيق و بيان مطلبي 

درباره آن نيست؟! و چرا... 
جش��نواره كاريكات��ور هولوكاس��ت ق��درت 
تأثيرگ��ذاري بزرگي داش��ت به ط��وري كه 
سبب ش��د زرمداران و زورمداران دنيا نسبت 
به آن واكنش نش��ان بدهند. اي��ن يعني آن 
كه جش��نواره بدون نتيجه نب��وده و مي توان 
ب��ا كاري كم هزينه ام��ا قدرتمن��د و اثرگذار 
حرف هاي زيادي زد. در اين رابطه ش��ايد پر 
بيراه نباش��د بگوييم هنر كاريكاتور مي تواند 
تأثيرگذاري بالايي در حد فيلم هاي هاليوودي 
پرمخاطب داش��ته باش��د؛ امري كه مسعود 
شجاعي طباطبايي در جشنواره هولوكاست 
سكاندار آن است و اعتقاد دارد با اينكه غربي ها 
معتقدند آزادي بيان حد و مرزي ندارد، اما هر 
محققي درباره هولوكاس��ت مطلب��ي را بيان 

مي كند، با مجازات زندان رو به رو مي شود؟!
لذا به نظر مي رس��د نبايد از اين قدرت بالقوه 
غافل ماند و به س��ادگي از كنار  آن گذش��ت؛ 
چه خوب است در س��اير زمينه هاي هنري و 

فرهنگي نيز آن را تسري داد.

فضای مجازی »کاريكاتور« را جدی کرد

88498436سرويس فرهنگي

پ�وس�تر و تي�زر پنجمي�ن جش�نواره 
ف�رهنگي هن�ري » م�درس�ه عش�ق « با 
حضور س�ردار آزادي مع�اون ف�رهنگ�ي، 
اجتماع�ي سازم�ان بسيج رونم�ایي ش�د. 
پوستر و تيزر پنجمين جشنواره فرهنگي هنري 
» مدرسه عشق « با حضور س��ردار آزادي معاون 
فرهنگي، اجتماعي سازمان بسيج مستضعفين 
و احمد مداحي، دبير اجرايي جشنواره در دفتر 

معاون فرهنگي بسيج رونمايي شد. 
سردار آزادي، دبير جشنواره » مدرسه عشق « 
در ابتداي اين مراسم ضمن تسليت به مناسبت 
فرارسيدن ايام س��وگواري حضرت ابا عبدالله 
حسين)ع( گفت: عنوان جش��نواره از بيانات 
ام��ام خميني)ره( در س��ال 67 ك��ه فرمودند 
» بسيح مدرسه عشق است « الهام گرفته است 
و اين جش��نواره در طي برپايي چندين دوره 
در تلاش بوده در عرصه ب��زرگ جنگ نرم به 
خوب��ي نقش آفريني كند. وي افزود: رس��الت 
اصلي بس��يجيان در حوزه هاي فرهنگي اين 
اس��ت كه با زبان هنر و ظرفيت بزرگ هنري 
كه در ميان جوانان بسيجي وجود دارد بتواند 
ارزش هاي دوران دفاع مقدس و تفكر بسيجي 

را به نسل آينده انقلاب اسلامي منتقل كند كه 
همين موارد يك��ي از مهم ترين اهداف برپايي 
جشنواره مدرسه عشق اس��ت. وي ادامه داد: 
از آنجا كه در پايگاه هاي مقاومت بسيج سراسر 
كشور آثار بسيار مناس��بي به توليد مي رسد، 
جشنواره مدرسه عشق با شناسايي و تقدير از 
برگزيدگان به دنبال هويت بخشي، ارزشيابي 
و ايجاد انگي��زه در ميان هنرمندان بس��يجي 
پايگاه هاي مقاومت سراسر كشور است. سردار 
آزادي خاطرنشان كرد: از آنجا كه استعداديابي 
از مهم ترين اهداف برپايي جش��نواره مدرسه 
عشق اس��ت، علاقه مندان مي توانند آثار خود 
را در بخش ه��اي اصلي هنره��اي تصويري و 
نمايشي، هنرهاي تجسمي، نشر، موسيقي و 
س��رود، ايده و فعاليت هاي پايگاهي تا سي ام 
آذرماه س��ال جاري از طريق پاي��گاه مقاومت 
بسيج محل زندگي خود به دبيرخانه جشنواره 

مدرسه عشق ارسال نمايند. 
احمد مداحي، دبير اجرايي جشنواره مدرسه عشق 
نيز در اين مراسم گفت: سال گذشته بيش از 12 
هزار اثر به دبيرخانه چهارمين جش��نواره مدرسه 
عشق ارس��ال ش��د و پيش بيني ما اين است كه 
امسال بيش از اين آثار به دبيرخانه جشنواره ارسال 
شود. وي گفت: علاقه مندان مي توانند براي كسب 
اطلاعات بيشتر به سايت جشنواره مدرسه عشق به 
آدرسMADRESEHESHGH.IR  مراجعه 
كنند، همچنين به زودي با برپايي نخستين نشست 
خبري پنجمين دوره جش��نواره مدرس��ه عشق 
توضيحات بيشتري به اهالي رسانه ارائه خواهد شد. 
گفتني است، مراسم تجليل از برگزيدگان پنجمين 
جشنواره مدرسه عشق )توليدات فرهنگي، هنري 
پايگاه هاي مقاومت بسيج سراس��ر كشور( اوايل 

اسفندماه در تهران برگزار خواهد شد. 

استعداديابی در دانش آموزان با » مدرسه عشق « 

   جواد  محرمي
نمايش »س��ينا س��ينا عب��اس« ب��ه كارگرداني 
عليرضا مهران و طراحي حرك��ت علي براتي از 7 
مهر در محوطه تئاتر ش��هر اجرايش را آغاز كرده 
اس��ت، نمايش��ي كه عوامل معتقدن��د برآمده از 
دغدغه هايشان است و پيشكشي اندك به شهداي 
مدافع حرم، اين نمايش به همت مؤسسه هومان 
هنر آماده شده كه پيش از اين نيز نمايش »اروند 
خون« با محوريت شهداي غواص را در فرهنگسراي 

بهمن روي صحنه برده بود. 
علي براتي، طراحي حركات اين نمايش تاكنون در 
نمايش هاي مختلفي با مضامي��ن ديني و انقلابي 
حضور داش��ته و حتي در هماي��ش تئاتر مردمي 
خرداد حوزه هنري نيز از او به خاطر سال ها تلاش 
در اين عرصه تقدير شد. براتي در توضيحي كوتاه در 
اين رابطه مي گويد: »تلاش بنده و گروهم همواره 
اين بوده ك��ه بتوانيم آثاري را ارائ��ه دهيم كه تنها 
حركات بدني نباشد، بلكه احساس و بازي را نيز در 
آن دخيل كنيم، در اين نمايش هم برخلاف نمايش 
»دريادلان« كه پيش از اين اجرا كرده بوديم ديالوگ 
وجود دارد، اما باز هم بار اصلي نمايش بر دوش گروه 
حركت است. ما خوشحاليم كه در سال هاي متمادي 
آثاري را روي صحنه داشته ايم كه بيشترين ارتباط 
را با مخاطبان برقرار كرده است، به هر حال اين آثار 
هر يك كارگردانان مختلفي داشته اند اما اين توفيق 
نصيب بنده و گروهم ش��ده اس��ت كه همواره در 

خدمت مردم با استفاده از هنر تئاتر باشيم.«
ايده اوليه نمايش را علي مهران مطرح كرده است، 
مهران هنرمندي است كه كارهاي مذهبي و بيش 
از آن ايده هايي كه مطرح مي كند توأمان با خلاقيت 
بوده، اكنون هم نمايش »س��ينا س��ينا عباس« با 

ايده پردازي، كارگرداني و بازي او در حال اجراست، 
مهران در اين رابطه با اشاره به اجراي چندين كار با 
مضمون شهداي مدافع حرم طي يك سال گذشته 
گفت: »همواره دوست داشتم كه خلاقيتي خاص 
را در آثارم داشته باشم، اين نمايش نيز خالي از اين 
خلاقيت ها نيست و با همراهي خوب گروه حركت 
توانستيم شكل خوبي از يك نمايش مدرن مذهبي 
را ارائه دهيم، نمايش��ي كه در عين حال كه كاملًا 
مدرن و انتزاعي اس��ت، اما مخاطب عام به راحتي 
با آن ارتباط برقرار مي كند. به ه��ر حال اميدوارم 
اجراي اين اث��ر آغازگر اجراهاي��ي ديگر با موضوع 
شهداي مدافع حرم باش��د، چراكه ما واقعاً به اين 
شهدا چه به لحاظ عاطفي و اعتقادي و چه به لحاظ 
امنيتي مديون هستيم. نكته مهم ديگر اين است 
كه ما اكنون در محوطه تئاتر شهر فقط اجرا رفتيم 
و اين اصلًا خوب نيس��ت، بنده اميدوارم با حمايت 
مس��ئولان بتوانيم در نقاط مختلف ته��ران با 18 
ميليون جمعيت اجرا بروي��م، حتي نقاط مختلف 

كشور، اين كار پتانسيل اين را دارد.«
حميد نيلي نيز در ادامه صحبت هاي عليرضا مهران 
براي ما مي گويد: »اين نمايش ابت��دا با توجه به 
دغدغه گروه توليد شده است، متأسفانه در شرايط 
فعلي فضا براي اجراي تئاتر هاي ارزشي مناسب 
نيست و اگر ما نيز پيشقدم شده ايم مطمئن باشيد 
در برخي مواقع متضرر شده ايم، اما با اين حال پاي 
عهدي كه با امام راحل و رهبر انقلاب بس��ته ايم 
هستيم. ما معتقديم كه بايد براساس فرمايشات 
و رهنمودهاي ايشان جلو برويم و اين نمايش نيز 
حاصل توجه ما به صحبت هاي ايشان است، وقتي 
كه از شهداي مدافع حرم سخن مي گويد و دِيني 

كه به گردن ماست.«
نمايش »سينا سينا عباس« تاكنون ميزبان بيش از 
هشت هزار مخاطب بوده، رضا راد، دستيار حركت و 
بازيگر نقش حضرت عباس)ع( در اين اثر از احساس 
متقابل با تماش��اگران برايمان مي گويد و توضيح 
مي دهد: »گاه��ي مخاطب فكر مي كن��د كه تنها 
خودش تحت تأثير صحنه ق��رار گرفته و البته اين 
اتفاق براي مخاطبان تنها يك بار صورت مي گيرد، 
اما ماجرا اين است كه براي بنده هم بغض و گريه اي 
كه اين نقش براي مخاطب به همراه دارد چندين 
برابر است و بارها زير همان پوشيه سبز لحظاتي را 
تجربه كرده ام كه وصف ناپذير اس��ت، شايد جالب 
است كه بدانيد پوش��يدن لباس ائمه اطهار)ع( در 
نمايش ها يا حتي رفتن زير تابوت حضرت زهرا)س( 
در آثار نمايشي يكی از بخش هاي پر رقابت در تئاتر 
است، چراكه بنده و بسياري از هنرمندان اين عرصه 
حاجت هايي را از اين طريق گرفته ايم كه غير قابل 
باور است. اكنون نيز تمام تلاش خود را كرديم كه 
اين بار با تصوي��ري تازه از ش��هداي مدافع حرم با 

استفاده از ابزار هنر ارائه دهيم.«
نمايش »سينا س��ينا عباس« هر شب در دو نوبت 
20 و 21 در محوطه تئاتر شهر اجرا مي شود، عوامل 
اميدوار هستند با حمايت مسئولان بتوانند پس از 
تاسوعا و عاشوراي حسيني نيز در مكاني به جز تئاتر 

شهر اجراي نمايش را ادامه دهند.

 صميمانه با عوامل
نمایش »سينا سينا عباس«

 از عمل به صحبت رهبري 
 تا حس و حال پوشيدن 
لباس حضرت عباس)ع(

بخش مس�تند جش�نواره فيلم فجر اگ�ر مي خواهد 
حرفه اي باش�د اولاً نبای�د در همان ابتدا با گذاش�تن 
اس�تثنا روند خ�ود را نق�ض كن�د، ثانياً خوب اس�ت 
غي�ر از پذی�رش مس�تندها، جش�نواره فج�ر در 
مراح�ل دیگر هم ب�ه مس�تند حرفه اي تر ن�گاه كند. 
محس��ن يزدي، مدير مركز مستند س��وره در گفت وگو 
با »نسيم آنلاين«، درباره بيانيه جش��نواره فيلم فجر در 
خصوص ش��روط اكران آثار مس��تند در جش��نواره فجر 
گفت: جش��نواره هاي الف آثاري را كه ب��راي بار اول قرار 
است در جشنواره اي به نمايش در بيايد، مي پذيرند و اگر 
قرار است فيلمي در جشنواره ديگري به نمايش در بيايد، 
ديگر اجازه شركت در اين جش��نواره ها را پيدا نمي كند؛ 
جش��نواره فيلم فجر هم از اين منظر عنوان كرده كه بايد 
نمايش اول مستندها در اين جشنواره باشد. وي ادامه داد: 
اين تصميم جشنواره فيلم فجر قابل درك است اما اينكه 
در همان ابتدا استثنايي قائل مي شوند و عنوان مي كنند 

آثار در هيچ جشنواره اي شركت نكرده باشند ولي نمايش 
آثار در جش��نواره حقيقت اش��كالي ندارد، نشان مي دهد 
كه مسئولان جش��نواره فيلم فجر در تصميم خود جدي 
نيستند. مدير مركز مستند سوره با بيان اينكه اگر قرار به 
حفظ سطح جشنواره فيلم فجر باشد، نبايد نمايش آثار در 
جشنواره اي مستثني شود، اظهار داشت: تاجايي كه من 
شنيدم چون تصميم مس��ئولان جشنواره فيلم فجر براي 

آثار مستند بعد از انتشار فراخوان جشنواره سينما حقيقت 
بوده اس��ت، آنها مجبور ش��دند كه حضور آثار در سينما 
حقيقت را مستنثي كنند، اما در همين بيانيه اعلام نشده 

كه آيا اين استثنا فقط براي امسال است يا خير. 
وي با بي��ان اينكه اين نقد م��ن به معناي زاويه داش��تن 
با جش��نواره حقيقت نيس��ت، تصريح كرد: مستند فجر 
اگر مي خواهد حرفه اي باش��د اولاً نباي��د در همان ابتدا با 
گذاشتن اس��تثنا روند خود را نقض كند، ثانياً خوب است 
غير از پذيرش مستندها، جشنواره فجر در مراحل ديگر هم 
به مستند حرفه اي تر نگاه كند. يزدي درباره اين بخش از 
بيانيه فجر كه عنوان كرده فيلم هاي مستند نبايد در هيچ 
مراسم، هفته فيلم، نمايش هاي تك سانس يا نمايش هايي 
كه شكل مردمي و عمومي دارد به نمايش درآمده باشند، 
خاطر نشان كرد: اين سطح از وسواس براي مستند با توجه 
به اينكه مستندهاي ما امكان محدودي براي ديده شدن 

دارند شايد كمي سختگيرانه باشد.

مدیر مركز مستند سوره:

بيانيه جشنواره فجر براي پذيرش فيلم هاي مستند، مبهم و متناقض است

روس�يه از برنامه اش ب�راي برگزاري 
جوایز س�الانه س�ينمایي موسوم به 
»اسكار اوراس�يایي« پرده برداشت، 
اما در عين حال اعام كرد این حركت 
به معن�اي نبرد ب�ا هاليوود نيس�ت. 
نيكيت��ا ميخالك��وف كارگ��ردان برنده 
جايزه اسكار و رئيس اتحاديه فيلمسازان 
روس��يه گفت: »اوراسيا به عنوان بخش 

بزرگي از جهان سزاوار دريافت توجهي 
بيشتر اس��ت.« البته ميخالكوف تأكيد 
كرد راه اندازي اين جايزه به هيچ وجه به 
معناي مقابله با سينماي هاليوود نيست. 
اين كارگردان در جشنواره فيلم »اوراسيا 
بريج« در كريمه س��خن مي گفت. قرار 

است اين جشنواره فيلم سكوي پرتابي 
براي راه انداختن »اس��كار اوراسيايي« 
باش��د. از آنجا كه تمام جش��نواره هاي 
بزرگ سينمايي روسيه با هزينه دولتي 
برگزار مي ش��وند انتظار مي رود جوايز 
»اس��كار اوراس��يايي« نيز از اين قاعده 

پيروي كنند. 
ب��ه گفت��ه ميخالك��وف در »اس��كار 
اوراسيايي« سينماي كشورهايي چون 
كره، هند و پاكس��تان جاي��گاه والايي 
خواهد داش��ت. او در ادام��ه گفت: »در 
اين كش��ورها مش��كلات واقعي وجود 
دارد و از اين رو س��ينماي آنها سينماي 

واقعي است.«

اسكار روسي مقابل اسكار امريكايي 


